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کارشناسان از  ابهام ها و پرسش های پیرامون نفتکش غرق شده گفتند   

کشتی  رازآلود آب های چین
  آیا چینی ها در عملیات نجات خدمه ایرانی کوتاهی کردند؟    ماجرای سرنشین سانچی که لباسش را تعویض کرده و به آب پریده، چه بود؟

 آیا ایرانی ها از کشتی چینی حادثه دیده بازدید کردند؟      آیا رادارها خاموش بودند؟
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مائده امینی- شــهروند| ســانچی تبدیل به 
 معمای این روزها شــده اســت؛ نفتکــش ایرانی  که

 9 روز در شعله های آتش سوخت و درنهایت میان بیم 
و امید خانواده  های خدمه  اش غرق شد تا ده ها پرسش 

بی جواب باقی بگذارد. 
حالا ســانچی به  طور کامل غرق و پیکر 29 خدمه 
از 32 خدمه آن ناپدید شده اســت؛ اما بر ابهامات این 
نفتکش ایرانی که با پرچم پاناما 115 هزار تن کاندنسیت 
)ترکیبی از نفت و میعانات گازی( حمل می کرده هر روز 

افزوده می شود. 
از تعلل چینی ها در کمک رسانی به نفتکش شعله ور 
گرفته تا خاموش بودن رادار های هر دو کشتی چینی و 
ایرانی! واقعا چه اتفاقی در آب های شــرقی چین افتاده 
است؟ امید ملک، رئیس انجمن کشتیرانی کشور معتقد 
است که تا وقتی جعبه سیاه کشتی باز نشود، پاسخ به 

این سوال غیر ممکن است. 
»شــهروند« برخی ابهامات، پرســش ها و شایعات 
پیرامون این حادثه را در گفت وگو با  هادی حق شناس، 
معاون ســازمان بنادر و دریانوردی کشور و امید ملک، 

رئیس انجمن کشتیرانی بررسی کرده است. 
ابهام اول: تعلل چینی ها در امدادرســانی به 
سانچی موجب از دست رفتن هموطنان ما شده 

است
هادی حق شناس: چینی ها دلایل خود را برای تعلل 
در امدادرسانی دارند. نمی توان منکر این شد که مراحل 
اطفاي حریق نفتکش ایرانی باید زودتر شروع می شد 
اما موج های 6 تا 7 متری دریا بعد از برخورد دو کشتی، 
مسائل زیست محیطی و حفظ ایمنی یدک کش های 
خود چین از عواملی بود که باعث شده چینی ها آن طور 
که باید و شاید به داد کشــتی ایرانی نرسیده اند. برای 
درک عظمت حادثه خوب اســت بدانید که کشتی در 
155مایلی ســاحل دچار حادثه می شــود و بعد از آن 
120مایل بدون موتور حرکت می کند )200 کیلومتر(. 
در واقع منظور از موج های 6، 7 متری غیر قابل مهار این 
است. شاید بهتر باشد بگوییم کشور چین، آن طور که ما 
انتظار داشتیم برای نجات ملوانان ما تلاش نکرده است؛ 

نه آن طور که باید می کرده. 
امید ملک: این تعلل را تکذیب می کنم. حتی برخی 
می گویند موشک به کشــتی ایرانی خورده است! این 
چه داستان هایی اســت که می سازند؟ من به شما این 
اطمینان را می دهم که نمی توانیم چین را محکوم کنیم. 
این حادثه در آب های چین رخ نداده اســت؛ حادثه در 
آب های بین المللی رخ داده اســت. اگر در سطح دریا 
12مایل از ســاحل فاصله داشته باشــیم، می توانیم 
آن محدوده  از دریا را به کشــوری نسبت دهیم این در 
حالی است که این حادثه در 150مایلی ساحل چین رخ 
داده است. از طرفی چینی ها آتشخوارهایی را )با توجه 
به مســافت بعد از 2روز( برای اطفاي حریق فرستادند 
اما گســتره آتش آن قدر زیاد بوده که می توانسته خود 

آتشخواره را هم از بین ببرد. 
ابهام دوم: رادارهای هر دو کشتی پیش از وقوع 

حادثه خاموش شده است
هادی حق شــناس: چنین موضوعی تکذیب 

می شــود؛ ارتباط کشتی به قوت ســابق برقرار بوده 
است. نیم ساعت قبل از وقوع حادثه کاپیتان کشتی 
برای مالک کشــتی ایمیلی صادر و دو ساعت قبل از 
آن یکی از خدمه با همســر خود تماس تلفنی برقرار 

کرده است. 
امید ملک: رادار کشــتی هرگــز خاموش نبوده 
اســت. قبل از هر چیزی بگویم کــه رادار داخلی و 
مســیریابی کشتی با ســیگنالی که ماهواره ها از آن 
دریافت می کنند، متفاوت اســت. این  موضوع که در 
اطلاعات ثبت شــده ماهواره  ای از مکان کشتی داده 
ثبت نشــده می تواند  هزار علت داشته باشد؛ گاهی 
به  علت ترافیک زیاد، ســیگنال مکان یابی توســط 
ماهواره ها دریافت نمی شــود و این ارتباطی به رادار 
کشــتی ندارد. نمی توان گفت چــون در آن لحظه 

مکان یابی نشده است، پس رادار خاموش بوده است.
نکته بعدی این است که رادار کشتی ماننده سنسور 
اتومبیل  نیســت! رادار کشــتی بر اســاس تصمیم و 
برنامه ریزی کاپیتان هشدار می دهد. تنظیمات به صورت 
دســتی بوده و در آبراه های مختلف با یکدیگر متفاوت 
است. اگر رادار جلوی کشتی هشدار نداده باشد می تواند 
ناشی از یک خطای انسانی در تنظیم آن باشد. ملوانان 
هم انسانند و می توانند در پل فرماندهی حضور نداشته یا 

اشتباه کرده باشند. 
روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال به نقل از منابع 
مختلف گزارش داده که نفتکش ایرانی سانچی و کشتی 
باری چینی شنبه گذشته از چند ساعت قبل از حادثه 
هیچ سیگنالی برای ایســتگاه کنترل ترافیک دریایی 
ارســال نکرده بودند. به گزارش این روزنامه ســانحه 
برخورد مرگبار نفتکش سانچی با کشتی چینی ساعت 
8 شــب به وقت محلی رخ داد اما آخرین سیگنالی که 
از سانچی دریافت شده بود مربوط به 10:46 صبح بود. 
کشتی باری چینی نیز آخرین سیگنال خود را ساعت 

3:58 بعدازظهر ارسال کرده بود.
ابهام سوم: با توجه به عدم امکان اطفاي حریق 
زمینی چرا اطفای حریق به صورت هوایی انجام 

نشده است؟ 

هادی حق شناس: امکان اطفای حریق به  صورت 
هوایی در چنین حادثه ای وجود ندارد.

امید ملک: اطفای حریق هوایی ممکن نیست. فاصله 
کشتی با نزدیک ترین ساحل بسیار زیاد بوده و همین 
باعث می شــود که حمل تجهیزات هوایی کافی برای 
خاموش کردن این حادثه غیرممکن باشــد. فراموش 
نکنید که کاندنســیت که بار این کشتی بوده، ماده ای 
بسیار آتش زا است و همین امکان خاموش کردن آن را از 
بین می برد. حتی یکی از دلایلی که شناورهای آتشخوار 
امکان نزدیک شدن به شانچی را نداشته اند، نشت این 

ماده به دریا بوده است. 
ابهام چهارم: یکی از نشانه های مشکوک بودن 
حادثه، نصب پرچم پاناما در روزهای پساتحریم 

است
هادی حق شــناس: به خاطر برخی ملاحظات 
بازرگانی و تجاری این کشــتی در  ســال 2008 به نام 

کشور پاناما ثبت شده است. 
امید ملک: نصب پرچم پاناما اقدام مشکوکی نیست.

ابهام پنجم: چرا با وجود نزدیکی کشتی ایرانی 
و چینی، خدمه چینی نجات پیدا کرده و خدمه 

ایرانی به حال خود رها شده اند؟ 
هادی حق شــناس: برخــی خدمــه چینی را 
قایق های ماهیگیری محلی نجات داده اند و اینها امکان 
نزدیک شدن به نفتکش شعله ور و سمی را نداشته اند، 

ضمن این که این قایق ها عموما چینی هستند.
امید ملک: نزدیکی در آب با نزدیکی در خشکی دو 
مفهوم متفاوت است. طول کشتی ایرانی 200متر بوده 
است. این کشتی با سینه به کشتی چینی برخورد کرده 
و موتور کشتی چینی سالم مانده است. کاپیتان چینی 
هم مانند هرکس دیگر ی وظیفه خود را انجام داده و برای 
نجات خود و خدمه کشتی اش اقدام به دورشدن کرده 
است. نمی توان کاپیتان چینی را به خاطر نجات جان 

خود و خدمه اش محکوم کرد. 
ابهام ششم: سانچی به قایق های نجات مجهز 

نبوده است
امید ملک: چنین چیزی امکان ندارد. هیچ بندری 

به کشتی ای  که قایق نجات نداشته باشد، اجازه حرکت 
نمی دهد. قایق های نجات در 3 طرف این کشتی تعبیه 
شده بودند. اســتفاده نکردن خدمه از قایق های نجات 
می تواند علت های مختلفی داشــته باشد. برخورد دو 
کشتی در ساعتی رخ داده که ساعت استراحت خدمه 
در کابینه شان )به جز پل فرماندهی و افرادی که شیفت 
دارند( بوده است؛ چراکه ساعت 6 در کشتی ها، شام سرو 
می شود. ممکن است خدمه به علت عدم بهره مندی از 
آموزش کافی، به اندازه لازم برای نجات خود ماهر نبوده 

باشند. 
ابهام هفتم: نه به ســفیر ایران نه به هیچ کس 
دیگر اجازه بازدید از کشتی چینی داده نشده 

است
هادی حق شناس: نماینده سازمان بنادر از کشتی 
چینی کریستال بازدید کرده اند اما بررسی کارشناسی 
امری زمانبر است و فرآیند آن آغاز شده که نتایج آن بعد 

از زمان معین اعلام می شود. 
ابهام هشــتم: اگر برای نجات خدمه فرصتی 
نبوده و همه آنها در دقایق اول کشته شده اند، 
چطور یکی از آنها که پیکرش پیدا شده، فرصت 

تعویض لباس را داشته است؟ 
امید ملک: خدمه ای که شــما از او حرف می زنید، 
چه لباسی پوشیده و لباس قبلی اش چه بوده است؟ اگر 
لباس نجات پوشیده، تنها کسی بوده که اقدام منطقی 
کرده است. ممکن است این فرد بعد از شنیدن صدای 
انفجار لباس خود را به درســتی عوض کرده باشد که 
درنظر داشته باشــید جلیقه های نجات در همه جای 
کشتی تعبیه شده است، از رســتوران گرفته تا کابین 

استراحت. 
ببینید آبراهی که در این حادثه صورت گرفته، آبراه 
پرترافیکی است. پل فرماندهی و مدیریت کشتی باید 
بیش از هر زمان دیگری به اطراف خود توجه می کرده 
است. ابهاماتی که شما مطرح می کنید تا زمانی که جعبه 
سیاه کشتی رمزگشایی نشــود، غیرقابل شفاف سازی 

است. 
از مسئولیت رسانه ها تا داغ خانواده ها...

اما و اگر بسیار است. شاید رازهای سانچی هم به همراه 
خدمه تا ابد در آب ها دفن شده باشد. اگرچه اثبات تعلل 
کشور چین می تواند ابعاد حقوقی جدیدی را برای ماجرا 

باز کند.
هنــوز هم امــا و اگرهــا بســیار اســت؛ از نحوه 
اطلاع رسانی گرفته تا بقیه پرســش هایی که شاید 
جوابشــان تنها در چین باشــد. توضیح این که چرا 
ســفیر ایران باید وزیر کار باشد و 4روز بعد فرستاده 
شــود؟ توضیح این که چرا در همان ســاعات اولیه 
برخورد آن طور که باید و شاید به این اتفاق پرداخته 
نشــد. توضیح این که کاپیتان چقــدر در این حادثه 

می توانسته مهارکننده باشد و ...و ... و .... 
بازار شــایعات هم کــم داغ نبود. از خبــر احتمال 
محبوس شــدن برخی خدمه نفتکش در موتورخانه 
کشتی گرفته تا موشک آمریکا بر کشــتی ایرانی و در 
آخر این که شاید سانچی با تمام رازهایش برای همیشه 

مدفون شده باشد. 

بی آبی نیمی از دشت های ایران

ایرنا| »نگهدار اسکندری  شــیری« مدیرکل 
حــوزه ریاســت ســازمان جنگل هــا، مراتع و 
آبخیزداری گفت: از 600 دشت موجود در کشور، 
سطح آب های زیرزمینی در 245 دشت افت قابل  
توجه دارد و 355 دشت با بی آبی مواجه است که 
به این ترتیب بیشــتر از نیمی از دشت های ایران 
گرفتار بی آبی است. او افزود: میزان افت آب های 
زیرزمینی در کشور به علت برداشت های بی رویه 
حدود 6 میلیارد مترمکعب در  ســال بوده و این 
روند موجب نگرانی بسیاری از کارشناسان حوزه 
آب و خاک شده است. اسکندری بیان کرد: روند 
تشکیل آب در سفره های زیرزمینی بسیار کند 
بوده و سال های طولانی زمان نیاز داریم تا میزان 
هدررفت یک ساله آب را به طبیعت بازگردانیم و 
این امر نشان از لزوم پیشگیری در حوزه مصرف 
آب دارد. او وضع دریاچه ارومیه را ناگوار دانست و 
گفت: باید همه دست به دست هم دهیم تا با احیا و 
حفظ منابع آب، از بروز مشکل در آینده جلوگیری 

کنیم.

پیشنهاد ویژه

ویترین ایران

خرید تضمینی، رقابت پذیری را 
کاهش داد

کاوه زرگران، رئیس کمیسیون کشاورزی، آب 
و صنایع غذایی اتاق تهران همچنین مداخلات 
غیرهوشــمند که در تعدد مراکز تصمیم گیری 
برای صنعت غذا متجلی شده و نبود برنامه ملی 
برای توسعه صنعت و صادرات محصولات غذایی 
را از دیگر چالش ها برشمرد و گفت: طی بازدیدی 
که  سال گذشته از ایالت باواریای آلمان داشتیم، 
دریافتیم که تولید شیرخام در این ایالت با تولید 
شــیر در ایران برابری  می کند اما میزان صادرات 
محصولات لبنی در ایــن ایالت، حدود 4 میلیارد 
دلار بود و ما خوشــحالیم که صــادرات صنایع 
لبنی در ایران به 600 میلیون دلار  می رسد و امید 
داریم که این رقم تا پایان  سال به یک میلیون دلار 

افزایش پیدا کند.

 ۱۰۸ سد درحال ساخت داریم
صداوسیما| محمد حاج رسولی ها، مدیرعامل 
شــرکت منابع آب ایران گفت: حدود 108 سد 
درحال ســاخت داریم که اغلب سدهای بزرگ 
هستند و 29 سد مهم باقی مانده، اولویت دار است. 
به  گفته او، امســال حدود 10 سد برای آبگیری 
یا افتتاح در برنامه ریزی دیده شده که تاکنون 6 
سد به نتیجه رسیده که اغلب آنها در غرب کشور 
است. این مقام مســئول اعلام کرده که درحال 
حاضر ظرفیت مخازن سدهای کشور 52 میلیارد 
مترمکعب است که با ســاخت و بهره برداری از 
108 سد درحال ساخت ظرفیت ذخایر سدها به 
70 میلیارد مترمکعب خواهد رسید. در 5 تا 6 سال 
اخیر، هیچ ســد جدیدی به طرح اجرایی کشور 
اضافه نشــده و در برنامه پنجم توسعه 173 سد 
برای ساخت داشتیم که اغلب سدهایی که قدمت 

بیشتر و اولویت دار بودند، ساخته شده است.

وام بافت فرسوده بدون نیاز به مجوز
ولی الله ســیف رئیس  کل بانک مرکزی گفت: 
در بخشــنامه های قدیمی بانک مرکزی اجازه 
پرداخت تســهیلات برای نوســازی بافت های 
فرسوده به بانک ها داده شده و نیازی به بخشنامه 
جدید نیست. به گفته او، در  سال 93 هم ابلاغیه ای 
به شبکه بانکی داشــتیم که براساس آن بانک ها 
می توانند طبق دســتورالعمل های موجودشان 
نســبت به پرداخت تســهیلات برای نوسازی 

بافت های فرسوده اقدام کنند.

ثبت سفارش واردات خودرو برای 
غیرنمایندگی ها 

ایســنا|  فرهاد احتشــام زاد رئیس انجمن 
واردکنندگان خودرو از آغاز مجدد ثبت سفارش 
واردات خودرو برای شــرکت های غیرنمایندگی 
رســمی پس از دو روز وقفه خبر داد. به گفته او، 
صبح ســایت ثبت ســفارش برای شرکت های 
واردکننده غیرنمایندگی رســمی، مجددا فعال 
شــد و امکان ثبت ســفارش برای این دسته از 

واردکنندگان وجود دارد.

 برپایی نمایشگاه 
موتورسیکلت های برقی 

چهارمین نمایشگاه بین المللی موتورسیکلت، 
دوچرخه، قطعات، لوازم یدکی، وسایل نقلیه برقی، 
 )IranRidex( هیبریدی و تجهیزات وابســته
با شــعار»حرکت به ســوی هوای پاک« از امروز   
29دی در مجموعه نمایشگاهی مصلای جنوبی، 
واقع در خیابان شهید بهشتی آغاز به کار می کند 
و در آن علاوه بر شرکت های داخلی، شرکت هایی 

از کشورهای روسیه، تایوان و چین حضور دارند.

ویترین جهان

اقتصاد مجازی

اقتصاد غزه در مرحله بحرانی
فارس| منابع نظامی و امنیتی رژیم صهیونیستی 
اعلام کردند اقتصاد غزه در شرایط بسیار بحرانی قرار 
گرفته است. به گزارش هاآرتص، یک مقام امنیتی 
هشــدار داده است که شــرایط اقتصادی در غزه از 
صفر به زیر صفر نیل کرده است. این روزنامه هشدار 
داد: تداوم شــرایط کنونی و وخیم ترشدن اوضاع بد 
زیرســاخت های اقتصادی در نوار غزه می تواند در 

بلندمدت به یک انفجار اقتصادی در غزه منجر شود.
این روزنامــه در ادامه نوشــت: درحــال حاضر 
95 درصد آب غزه غیرقابل شرب است و نرخ بیکاری 
در این نقطه درحال رسیدن به 50 درصد است و این 
رقم در میان جوانان فلسطینی بیشتر است. نوار غزه 
که حدود 2 میلیون نفر جمعیت دارد، از  سال 2007 

توسط رژیم صهیونیستی محاصره شده است.

ورود یوان چین به ذخایر ارزی آلمان
ایسنا| بانک مرکزی آلمان تصمیم گرفت، یوان 
چین را به ذخایر ارزی خارجی خــود وارد کند. به 
گزارش رویترز، آندرئاس دامبــرت، یکی از اعضای 
هیأت مدیره بانک مرکزی آلمان روز دوشــنبه در 
کنفرانسی در هنگ کنگ این خبر را اعلام کرد. بانک 
مرکزی اروپا در ژوئن  سال گذشته بخشی از ذخایر 
ارزی دلاری خود بــه ارزش 500 میلیون یورو را به 
یوان چین تبدیل کرد که بیانگر افزایش استفاده از 
ارز چین و اهمیت پکــن به عنوان یکی از بزرگترین 

شرکای تجاری اتحادیه اروپاست.

۸۰ درصد بازار موبایل در تسخیر 3 برند 

فارس| ابراهیــم درســتی، رئیــس اتحادیه 
فروشندگان گوشی های تلفن همراه و لوازم جانبی 
گفت: ســالانه 2 هزار میلیارد تومــان بابت قاچاق 
تلفن همراه هزینه می شــود که ســود آن به جیب 
قاچاقچیان مــی رود.او گفت: 3 برند سامســونگ، 
ال جی و هوآوی حدود 80 درصد سهم بازار را به خود 
اختصاص داده اند که امیدواریم این سه برند هرچه 
زودتر مشمول طرح رجیستری شود.درستی با بیان 
این که تاکنون 4 برند گوشــی تلفن همراه مشمول 
طرح رجیستری شده اســت، گفت: 3 برند گوشی 
بیشترین قدرالسهم بازار را به خود اختصاص داده اند 
که امیدوارم این گوشــی ها تا 22 بهمن ماه امسال 

مشمول طرح رجیستری شوند. 

مقابله با مزاحمان در ویندوز ۱۰ 

مهر| کاربران حرفه ای وینــدوز 10 که تازه ترین 
نسخه آزمایشــی این سیســتم عامل را آزمایش 
کرده انــد، می گویند: در این نســخه تــازه امکان 
محدودکردن دریافت پیام و هشــدار در ســاعاتی 
خاص وجود دارد. به  گزارش انگجت، تازه ترین نسخه 
 Insider Preview آزمایشی ویندوز 10 موسوم به
Build بــرای بارگذاری در اختیــار کاربران خاص 
این سیســتم عامل که عمدتا از توسعه دهندگان و 
برنامه نویسان حرفه ای هســتند، قرار گرفته است. 
یکی از امکانات جدید نسخه یادشده ساعات آرام یا 
Quiet Hours است که شباهت زیادی به قابلیت 
مزاحم نشــوید یا Do Not Disturb رایانه های 
مک دارد و با استفاده از آن می توان ساعاتی از روز را 
صرفا به دریافت و مشاهده پیام ها و اعلان های افراد و 

برنامه های دارای اولویت اختصاص داد.
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عدد روز

گزارش ها حکایت از آن دارد که حدود 56 درصد نیروی کار شاغل در صنعت کمتر از 
10 ســال کار می کند و همچنین میانگین طول مدت اشتغال در بخش خدمات حدود 
10 سال برآورد می شود. به گزارش تسنیم، بررسی آمارهای نیروی کار حکایت از این دارد 
که حدود 4 میلیون نفر در بخش کشاورزی مشغول به فعالیت هستند. در این بخش، طول 
مدت اشتغال در شغل اصلی برای تعداد بالغ بر 1.4میلیون نفر معادل 35.7درصد کمتر از 
10سال، حدود 983 هزار نفر معادل 23.3 درصد بین 10-20سال، حدود 722 هزار نفر 
معادل 17.8 درصد بین 20-30 ســال و حدود 983 هزار نفر معادل 24.2 درصد بیش از 

30سال است.

 میکای )Meicai( اســتارت آپ چینی اســت که به کشــاورزان کمک می کند تا 
سبزیجاتشان را بدون واسطه به رستوران ها بفروشــند. بلومبرگ در گزارشی به نقل از 
 Tiger افراد آگاه نوشته است؛ در این استارت آپ 450 میلیون دلار توسط شرکت های
Global Management و China Media Capital ســرمایه گذاری شــده 
است. ارزش این استارت آپ مســتقر در پکن، 8/2 میلیارد دلار ارزیابی شده است. این 
استارت آپ درحال گسترش بازار موادغذایی تازه است. طبق گزارش بلومبرگ، میکای، 
یعنی »سبزی زیبا« که  سال 2014 تأسیس شد و هدفش تأمین سبزیجات برای حدود 

10 میلیون رستوران کوچک و متوسط در چین بود. 

50 
درصد

8/2 
میلیارد دلار

ارزش استارت آپ سبزی فروش چینی  صنعتی ها بیشتر از ۱۰ سال کار نمی کنند

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:19/00- 18/30

 شهروند|  کمیسیون تلفیق بودجه نهادهای خاص در 
سال 97  را قطع کرد. سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس 
شــورای اســلامی  در تشریح نشســت دیروز کمیسیون 
متبوعش از حذف بودجه نهادهای خاص در سال آتی خبر 
داد.علی اصغر یوسف نژاد  با اشــاره به حذف جدول 17 از 
بودجه سال 97 گفت: در سال های گذشته دولت مواردی 
را به عنوان کمک به نهادهای خاص و موسسات غیردولتی 
آموزشی و فرهنگی ذیل عنوان جدول شماره 17 اختصاص 
می داد که توسط مجلس شورای اسلامی تصویب می شد. 
جدول 17 در بودجه سنوات گذشته به بیش از 50 موسسه 
فرهنگی و مذهبی  اختصاص داشــت. نهادهایی همچون 
مرکز اسناد انقلاب اسلامی ، بنیاد سعدی،  مؤسسه »پرتو 
ثقلین«،مؤسســه فرهنگی »ترجمان وحی«. سخنگوی 
کمیسیون تلفیق بودجه سال 97 مجلس شورای اسلامی 
افزود: »در بودجه سال 97 دولت جدولی را که بر اساس آن به 
نهادهای خاص و موسسات غیردولتی کمک می کرد حذف 
کرد اما بودجه آنهــا را در زیرفصل های برخی وزارتخانه ها 
قرار داد کــه پیش از این حدود 200 میلیــارد تومان برای 
کمک به این نهادها در بودجه های ســالیانه در نظر گرفته 
می شد. کمیسیون تلفیق براســاس بررسی هایی صورت 
گرفته تشخیص داد که کمک به نهادهای خاص و موسسات 
غیر دولتی فرهنگی و آموزشی در شرایط کنونی که حاکم 
بر بودجه اســت به صلاح نیست لذا با پیشنهاد نمایندگان 
و تصویب کمیســیون تلفیــق این بودجه حذف شــد.«. 

 80 درصد  بودجه نهادهای خاص برای مسکن 
رزمندگان  هزینه خواهد شد

 در این میان اما علی اصغر یوســف نژاد در مورد روش 

جایگزین برای استفاده از  منابع آزاد شده از محل حذف 
بودجه نهادهای خاص گفت: این بودجه برای ســود وام 
مسکن رزمندگان و معلولان به صورت یارانه اختصاص 
یافت به گونه ای که 80 درصد به عنوان یارانه سود مسکن 
به رزمندگان و 20 درصد به عنوان یارانه ســود مسکن 
معلولان اختصاص یافت، بنابراین در شرایط فعلی با توجه 
به مصوبه کمیســیون تلفیق چیزی به عنوان کمک به 
نهادهای خاص و موسسات غیر دولتی آموزش فرهنگی 

وجود ندارد و بودجه عمرانی آنها در جای خود باقی است.
  این بودجه را به آموزش و پروش

 اختصاص دهید
 اختصاص بودجه نهادهای حذف شــده از قانون بودجه 
سال آینده به سود تسهیلات مسکن رزمندگان و معلولان، 
از سوی کمیسیون تلفیق اما  با واکنش برخی کارشناسان 
اقتصادی مواجه شــده اســت. مهدی پازوکی اقتصاددان 
در گفت و گو با شــهروند  در این خصوص گفت:» با حذف 
بودجه  این نهاد ها کاملا موافق هستم. متاسفانه اقدام دولت 
در مورد حذف  جدول 17 و گنجاندن موارد آن در زیرفصل 
های وزارتخانه ها شــفافیت در این بخــش را از بین برده 
بود. حذف این موارد از بودجه سال 97 اقدامی قابل تقدیر 
است البته به این شــرط که این بودجه به آموزش و پروش 
تعلق گیرد.«. این کارشناس اقتصادی در ادامه در تشریح 

پیشنهاد خود در این مورد گفت:» بودجه لازم جهت برای 
مسکن رزمندگان ومعلولان کشــور در ردیف های خاص 
خود پیش بینی شده اســت. امروز آموزش و پروش کشور 
از کسری بودجه شدید خصوصا در بخش  ساخت و نوسازی 
مدارس در رنج اســت. بر اســاس قانون اساسی آموزش و 
پرورش در کشور باید رایگان باشــد. الان مدارس ابتدایی 
در کشور ما مشــکل دارند. ما باید کیفیت فیزیکی محیط 
تحصیل را برای دانش آموزان ارتقاء دهیم. با گذشت بیش 
از چهل سال از پیروزی انقلاب اســلامی هنوز مدارس ما 
در برخی نقاط کشور نظیر سیستان و بلوچستان نیمکت 
ندارند، امکانات آموزشــی ندارند، معلم ندارند، بچه های 
واجب التعلیم نمی توانند درس بخوانند.« این اقتصاددان 
در ادامه افزود:» گســترش آموزش ابتدایی وظیفه دولت 
است. آموزش و پرورش زیر ســاخت توسعه کشور است. 
این در حالی است که در سال های اخیر آموزش و پرورش 
کشور به شــدت تضعیف شده اســت و وظیفه مجموعه 
دستگاه های تصمیم گیر است که به این نهاد حیاتی برای 
توسعه کشور کمک بکنند. ما باید  بهترین فارغ التحصیلان 
دانشگاه های کشور را جذب آموزش و پرورش کنیم. باید 
برای هزینه های جاری مدارس نظیر پول آب و برق بودجه 
بیشــتری در نظر بگیریم.  باید کمک کنیم که وضعیت 
فضای آموزش ابتدایی و مدارس ما در استان های محروم 

کشور از این وضعیت خارج بشود. حتی من معتقدم بخشی 
از بودجه آموزش عالی و دانشگاه های خالی از دانشجو در 
اســتان های مختلف را باید برای ســاخت مدرسه و تهیه 
امکانات آموزشــی در اختیار آموزش و پرورش قرارداد.« 

  بودجه نهادهای خاص
 مسئله اصلی اقتصاد ایران نبود

 در این میان اما برخی اقتصاددانان معتقذند که بودجه 
نهادهای خاص فرهنگی و مذهبی اصلی ترین مشــکل 
اقتصاد ایران نیست و پرداختن بیش از از حد  رسانه ها به 
این موضوع باعث به حاشیه رفتن مشکلات اصلی اقتصاد 
ایران شده است. حمیدرضا برادران شرکا دراین مورد به 
»شهروند«  می گوید:»ببنید به نظر من وارد شدن به این 
موضوعات در حالی که هنوز بــه بودجه تبدیل به قانون 
نشده است کار درستی نیســت. مشکل در کشور ما این 
اســت که از زمانی که دولت شروع  به بودجه نویسی می 
کند، اطلاعات را بیرون می دهد و در نتیجه موج رسانه ای 
ایجاد می کند، این روند در نتیجه رسیدگی در کمیسیون 
های تخصصی  و بعد کمیســیون تلفیق ادامه می یابد.
ما باید فضای رسانه ای کشــور را به سمت مسائل کلان 
اقتصادمان ببریم. اقتصاد ما باید به یک سیستم تبدیل 
بشود. سیستمی که باید پاسخگو باشد و از خود سیگنال 
صادر کند، برای کشور اشــتغال و توسعه بیاورد و وقتی 
اشتباهی اتفاق افتاد  درسیستم علائم اشتباهات به سرعت 
نمایان و اصلاح شــود.  ما باید فضای عمومی کشور را به 
گفت وگو در مورد مســائل اصلی ببریم تا اساس اقتصاد 
ایران یک سامانی پیداکند. متاسفانه امروز اوضاع اقتصاد 

ایران نابسامان است.«

دیگه چه خبر

به گــزارش اداره کل روابــط عمومی بانــک انصار 
، دکترمحمدتقــی نظرپــور معــاون عمرانــی وزیــر 
آموزش و پرورش و رییس ســازمان نوسازی، توسعه و 
تجهیزمدارس کشوردرنشستی که تعدادی از معاونین 
و مدیران دو مجموعه حضور داشــتند، با ارایه گزارشی 
از فعالیت های ســازمان گفت: ازاهتمــام بانک انصار و 
نقش موثری که در توسعه فضاهای آموزشی در مناطق 
محروم دارد تشــکر و قدردانی کرده و  امیدوارم با انعقاد 
این تفاهم نامه بتوانیم شــاهد ایجــاد و احداث پروژه 
های بیشــتری باشــیم.  وی گفت: 50 درصد فضاهای 
آموزشی تا مهر امسال در ســطح کشور توسط خیرین 
به بهره برداری رسیده اســت و نقش نهاد های خیریه 
و بانک ها برای مشــارکت در ساخت فضاهای آموزشی 
حائز اهمیت است. رییس ســازمان نوسازی، توسعه و 
تجهیزمدارس کشــور افزود: ما 757 مدرسه در مناطق 
زلزله زده استان کرمانشاه داشــته ایم و فقط 11درصد 
آنها تخریب شده اند و علت آن هم این است که سازمان 
نوسازی، توسعه و تجهیزمدارس کشور با استانداردهای 

مناسب نسبت به ساخت مدارس مبادرت می ورزد . 

امضای تفاهم نامه همکاری 
سه جانبه بانک انصار،سازمان 

نوسازی،توسعه وتجهیز مدارس 
کشور و بسیج سازندگی

ویژه

کمیسیون تلفیق مجلس جدول 17 را از بودجه 97 حذف کرد  

قطع بودجه نهادهای خاص 


